
prés de la classe, quan jo tenia deu anys. No sé
si va canviar la meva vida, ni sé si va fer que
el meu pensament en matemàtiques sigui més
aviat geomètric que algebraic, en la classificació
que en fa el Poincaré, però d’alguna manera
devia influir.

L’ensenyament de la matemàtica a l’escola
és fonamental per a despertar-ne i orientar-ne
el gust. Fins i tot els plans d’estudi són impor-
tants. El meu amic Jim Milgram va formar part
d’una comissió que va canviar els plans d’estudi
de la matemàtica a les escoles elementals de
Califòrnia perquè havien observat un descens
en les matriculacions a les carreres de ciències i
d’enginyeria.

Un factor important per al desenvolupament
de la matemàtica és que la gent la conegui i la
reconegui, tant en teoria com en la seva utilitat.
No hi ha cap disposició d’ordre general sobre
com s’ha d’ensenyar, però els estudis a les esco-
les i universitats del món són molts semblants:
la matemàtica i la manera de transmetre-la és
com la moda, s’encomana.

Què puc dir sobre la meva visió de la SCM
durant aquests quatre anys passats? És només
una feina més, un càrrec més?

Potser el més important ha estat el tracte
amb els membres de la Junta i altres persones
que han col.laborat per tirar endavant la tasca
d’aconseguir que la SCM compĺıs les seves funci-
ons, més que de difusió, de fer quallar un all i oli
en què es barregen concursos amb conferències,
relacions internacionals amb ajuts, premis amb
publicacions...

La Junta s’ha format amb les persones que
s’han fet càrrec de les diverses activitats de la
Societat. És aix́ı com hem tingut en el seu si als
encarregats de les activitats per als estudiants
de secundària i batxillerat, de les publicacions,
del museu, del web, de portar els comptes i les
actes, d’organitzar conferències, trobades i jor-
nades. I tot ha funcionat gràcies a la dedicació,
el treball i el coneixement dels seus membres i
altres col.laboradors. Déu n’hi do de les coses
que s’han portat a terme en aquest quatre anys.

La comunitat matemàtica catalana és viva i
hem tingut l’experiència agradable que tothom
que ha col.laborat amb la Societat ho ha fet de
bon cor.

Que el nou equip tingui tanta sort com la
que hem tingut nosaltres!

Carles Perelló
Expresident de la SCM

Salutació del nou president

En el moment de ser elegit com a nou president
de la Societat Catalana de Matemàtiques, la
meva primera sensació és estar prenent un re-
lleu que és un honor, i també que d’aqúı a un
temps hauré de passar aquest honor a un altre.
Sentir-me, per tant, part d’un corrent que ve
de fa força temps, però que ha de durar encara
més. Per això el primer que faig és agrair a la
Junta Directiva sortint, i molt especialment al
president Carles Perelló, la feina que han fet, i
el llegat que ens han passat.

Això s’assembla molt a la meva sensació com
a matemàtic: la matemàtica és una ciència, noble
i antiga, que hem rebut, li hem afegit humilment
la nostra manera de fer, i la transmetem a uns
altres, que la continuaran després de nosaltres.
De la matemàtica, i també de la SCM, m’in-
quieta molt principalment una cosa: poder-la
traspassar viva, no morta. Poder-la traspassar

encesa, com jo l’he rebuda, no apagada. Per a
aconseguir-ho, a la SCM, com a la matemàtica,
necessitem l’ajut de molts, de tots.

La nostra candidatura a Junta Directiva ja
ha declarat més d’una vegada que necessitem
aquest ajut de tots i que actuarem buscant que
la Societat estigui sempre oberta a donar suport
a les iniciatives de conreu de la matemàtica de
qualsevol dels sectors de la nostra comunitat,
independentment de nivells, titulacions, ubica-
cions geogràfiques o interessos professionals.

La SCM també ha de ser, com sempre ha
estat, el punt de trobada d’aquelles activitats
matemàtiques que fan participar a sectors dife-
rents, com ara activitats conjuntes entre profes-
sors d’ensenyament secundari i professors uni-
versitaris o activitats conjuntes entre diverses
universitats. La Societat ha d’estar oberta a les
demandes que es rebin en aquestes direccions.
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També hem dit que ens comprometem a do-
nar suport a totes les coses que ja es fan, i que
es fan molt bé, les quals constitueixen el nucli
de l’activitat de la Societat. Ens referim, per
exemple, a les publicacions (Butllet́ı, Not́ıcies,
publicacions electròniques, NouBiaix ), la pàgina
web, les trobades, les jornades, els congressos i
les conferències i els premis. També, amb èmfasi
especial, a les activitats dirigides a estudiants
d’ensenyament secundari (les proves Cangur,
les Olimṕıades, els Problemes a l’Esprint) i la
col.laboració amb Estalmat i el Museu de les
Matemàtiques a Catalunya (MMACA). També
ens comprometem a mantenir la xarxa de rela-
cions institucionals i col.laboracions de la SCM,
començant naturalment per l’Institut d’Estudis
Catalans, de qui som Societat Filial, i de qui re-
bem tant de suport, i també les relacions amb la
FEEMCAT, el Centro Español de Matemáticas
(CEMAT), la International Mathematical Union
(IMU), el CIMPA, l’EMS, etc.

A part d’aquestes coses, si podem, voldŕıem
dedicar alguns esforços a atraure els joves ma-
temàtics cap a activitats de la SCM que els
puguin interessar. Els estudiants, al nivell de
grau, haurien de poder trobar a la SCM coses in-
teressants per fer que els permetessin interactuar
i intervenir a la Societat. Potser les relacions
internacionals de la SCM, o algunes activitats
de voluntariat, podrien ser portes que s’obrissin
en aquesta direcció.

La veritat és que m’agradaria poder fer coses
que ajudessin els estudiants a trobar feina com
a matemàtics. Però, almenys de moment, això
ho veig com un objectiu una mica dif́ıcil per a la
SCM. L’única cosa que veig accessible és la d’a-
nimar els actuals estudiants de matemàtiques
al nivell de grau que comptin amb l’ensenya-
ment secundari com una possibilitat atractiva i
útil. En les circumstàncies actuals, hem de reco-
nèixer que seguim necessitant professors de se-
cundària amb una formació matemàtica sòlida.
Dif́ıcilment ajudarem al progrés cient́ıfic i tec-
nològic de Catalunya si els nostres estudiants
d’ensenyament secundari no tenen una bona for-
mació matemàtica, l’apropiada al seu nivell, i
un bon professorat que els estimuli i els obri
portes dins del món de la matemàtica i les seves
aplicacions.

També m’agradaria que els grans i els jubi-
lats se sentissin còmodes amb les activitats de
la Societat. Potser en els propers anys tindrem
força jubilacions entre matemàtics que actual-
ment tenen un protagonisme important en l’ac-
tivitat matemàtica catalana. Independentment
del que puguin seguir fent en el futur en relació
amb els llocs de treball que ara ocupen, la SCM
els ha d’oferir, dins de les seves possibilitats,
l’oportunitat de seguir fent tasques en el món
de la matemàtica, a qualsevol nivell.

I unes idees finals per a una qüestió poc con-
creta, però que a la meva manera de veure ocupa
actualment un lloc central en la matemàtica ca-
talana: la nostra presència, i si pot ser també la
nostra influència, en el món que ens envolta: en
el món cient́ıfic, cultural, social i poĺıtic. De ve-
gades el problema d’aquesta presència el redüım
a simplement una presència en els mitjans de
comunicació. Bé, això és important, però no es
tracta d’això. Es tracta que com a matemàtics
tinguem una identitat, i que aquesta identitat
sigui coneguda i apreciada socialment. No és
pas una feina fàcil, és clar, però amb totes les
dificultats possibles probablement és la SCM
qui està més ben situada per a afrontar-la.

La presència en el món que ens envolta haurà
de passar necessàriament per realitzar col.lec-
tivament activitats que ens aproximin a altres
col.lectius. A això, la nostra candidatura a Junta
Directiva li hem posat el nom de programa �Ma-
temàtica i no matemàtica�. Amb aquest nom
volem descriure el fet que haurem de manifestar
col.lectivament el nostre interès per les qüesti-
ons que actualment preocupen el món que ens
envolta, encara que el paper de la matemàtica
hi sigui secundari o menor.

La matemàtica catalana mereix la presència
i la influència social que reclamem. La docència,
la recerca i les aplicacions de la matemàtica no
han parat de millorar en volum i qualitat en
els darrers anys, i això mereix el reconeixement
de la societat que ens envolta. Com he dit més
amunt, la matemàtica és una ciència noble i
antiga (usant uns qualificatius de Carles Riba,
encara que ell els apliqués a una altra cosa) i
que cap societat culta i avançada no pot deixar
de valorar i d’apreciar.

Joan de Solà-Morales,
President de la SCM
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